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کاهش پوشش بیمه ای برخی داروها
مدیرعامل و عضو هیات مدیره انجمن تالاســمی 
ایران با اشــاره به وضعیت تامین داروهای بیماران 
تالاســمی، گفت:»بیماران تالاســمی برای تامین 
داروهــای وارداتی باید ســهم پرداختی داشــته 
باشند و طبق بررســی انجمن تالاسمی ایران در 
زمینه تهیــه داروهای اجباری کــه بیماران باید 
حتمــا مصرف کنند، بیماران بایــد هزینه ای بالغ 
بر ماهانه تــا یک میلیون و ۵۰۰ هــزار تومان را 
پرداخت کنند؛ این درحالی اســت که در گذشته 
هزینه ای برای این موارد از سوی بیماران پرداخت 

نمی شد.«
یونس عرب درباره وضعیت دارو و درمان بیماران 
تالاســمی در کشور، گفت: »در حال حاضر حدود 
۲۳ هزار بیمار تالاســمی تحت پوشــش انجمن 
تالاســمی ایران قرار دارند. همه بیماران تالاسمی 
بعد از شناســایی از سوی انجمن تالاسمی، تحت 
پوشش قرار گرفته و به مراکز بهداشتی و درمانی 

معرفی می شوند.«
وی با اشــاره به وضعیــت تامیــن دارو و درمان 
بیماران تالاســمی، گفــت: »بیماران تالاســمی 
بسته های خدمتی مختلف دریافت کرده و در عین 
حــال فرآورده های خونی و داروهای آهن زدا برای 
درمان شــان دریافت می کنند، اما اخیرا متاسفانه 
پوشــش بیمه ای در برخی از این خدمات کاهش 
یافته و بیماران را دچار مشــکل کرده اســت. به 
عنوان مثال در تامین پمپ های دســفرال پوشش 
بیمه ای وجود نداشــته و برای تامیــن داروهای 
وارداتی نیز بیماران تالاسمی باید سهم پرداختی 
داشــته باشند. در حالی که در گذشته این داروها 
به صورت رایگان در اختیار بیماران تالاسمی قرار 

می گرفت.«
عرب ادامه داد: »هرچنــد که داروی ایرانی تولید 
داخلی برای بیماران تالاســمی در کشــور تولید 
می شــود، اما باید توجه کرد که از یک سو تولید 
ایــن داروها اصلا به اندازه نیاز بیماران تالاســمی 
نیست و از ســوی دیگر هم مصرف داروی داخلی 
با برخی بیماران تالاســمی ســازگاری ندارد. به 
طور کلی مطالعات نشــان داده است که بین ۱۰ 
تا ۳۵ درصد از بیماران تالاســمی به تناسب نوع 
داروی مصرفی امکان مصرف داروی تولید داخلی 
را ندارند. بنابراین ســازمان های بیمه گر باید برای 
حمایت از این بیماران فکری کنند؛ چراکه بیمه ها 
چتر حمایتی این بیماران بوده و زمانیکه پزشــک 
تایید می کند که یک بیمار تالاســمی نمی تواند از 
داروی داخلی استفاده کند، باید داروهای وارداتی 

را به صورت رایگان در اختیارش قرار دهند.«
وی درباره میزان پرداختی بیماران تالاسمی برای 
تامین داروهای اجباری مورد نیازشــان که حتما 
بایــد مصرف کننــد، تاکید کرد: »طبق بررســی 
انجمن تالاســمی ایران در زمینــه تهیه داروهای 
اجبــاری که بیماران بایــد حتما مصرف کنند که 
صــرف نظر از پکیج تزریقی مــورد نیاز بیماران و 
مکمل ها و داروهای تقویتی اســت، بیماران باید 
هزینه ای بالغ بر ماهانه تا یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان را پرداخت کنند. این درحالی اســت که در 
گذشته هزینه ای برای این موارد از سوی بیماران 
پرداخت نمی شــد. پرداخت چنین هزینه ای برای 
بیماران تالاســمی که عمدتا جزو اقشــار ضعیف 
اقتصادی هم هســتند بسیار دشوار است. تا جایی 
که برخــی از آنها نمی توانند این هزینه ها را تقبل 
کرده و از درمان صرف نظر می کنند که نتیجه ای 
جز مرگ برای این بیماران به همراه ندارد. بنابراین 
باید در این زمینه وزارت بهداشت و بیمه ها اقدامی 

انجام دهند.«
وی ضمن قدردانی از تلاش تولیدکنندگان داخلی 
برای تامین داروهای تالاســمی در کشور به ایسنا 
گفت:»از تولیدکنندگان داخلی داروهای تالاسمی 
تشــکر می کنیم؛ چراکه در تحریم هــای ظالمانه 
علیه کشور و عدم امکان واردات داروهای بیماران 
تالاســمی، ممکن بود یک نسل کشی در بیماران 
تالاســمی اتفاق افتد. باید توجــه کرد که ۸۰۰۰ 
بیمار تالاســمی به دلیل تحریم ها آسیب دیدند و 

فوتی های زیادی هم داشتیم.«
بــه گفته مدیرعامل انجمن تالاســمی ایران، باید 
توجه کرد که در ســال ۱۳۹۷ حــدود ۷۰ بیمار 
تالاســمی فوت کردند، در سال ۱۳۹۸ حدود ۹۰ 
بیمار فوت کردند و در ســال ۱۳۹۹ حدود ۱۴۰ 
بیمار فوت کردند و در سال گذشته هم ۱۸۰ بیمار 
فوت کردند. امســال هم پیش بینی می شود که تا 
۲۲۰ بیمار فوت کنند که ناشی از اثر تحریم ها بر 
تامین داروهای بیماران تالاسمی است. این نشان 
می دهد که سرعت مرگ ومیر در جامعه تالاسمی 
افزایش یافته که اگر تحریم ها تداوم یابد و جامعه 
بین الملل در زمینه تحریم دارو و ... فکری نکنند، 
وضعیت برای سال آینده از این هم نگران کننده تر 

می شود.
عرب تاکید کرد:»هرچند که تحریم کنندگان ادعا 
می کنند تحریم هــا اثری بــر روی دارو و درمان 
ندارد، اما اصلا این ادعا درست نیست و یک دروغ 
بزرگ و کادوپیچ اســت که ارمغان مرگ را برای 
جامعه تالاســمی ایران به همراه آورده اســت. به 
صراحت اعلام می کنم که این تحریم های ظالمانه 
اثر مستقیم بر روی بیماران تالاسمی گذاشته است 
که این موضوع در حوزه بین المللی و طبق گزارش 
خانم آلنا دوهان_ گزارشگر ویژه اقدامات قهری و 
تحریم یکجانبه در امور ایران نیز که در نشســت 
پنجاه و یکمین شــورای حقوق بشر سازمان ملل 
متحد قرائت شــد هم تایید شده است و به عنوان 
یک سند و رفرنس معتبر بین المللی می تواند مورد 

توجه رسانه ها و مردم قرار گیرد.«

گزارش

جزئیات شناور شدن نرخ کرایه تاکسی ها
رییس مرکز کنترل و نظارت هوشــمند ســازمان 
تاکسی رانی شهر تهران جزئیات شناور شدن نرخ 
کرایه تاکســی را تشریح کرد. امیر علی پور با بیان 
این موضوع که نرخ شــناور، امکانی اســت که در 
مصوبه نرخ کرایه ســال ۱۴۰۱ از ســوی شورای 
اســلامی شــهر تهران در نظر گرفته و ابلاغ شده 
است، ادامه داد:»براساس این مجوز، می توان تا ۳۰ 
درصد در ساعات پیک ترافیک، نرخ کرایه تاکسی 
را افزایــش داد.«وی گفت:»در واقع فلســفه این 
افزایش نرخ کرایه این اســت که رانندگان تاکسی 
غیر شــیفت را ترغیب کنیم تا در ساعات پیک در 
خطوط تاکسی فعالیت کند و هم زمان با افزایش 
زمان سفر درون شهری در ساعات پیک ترافیک با 
توزیع مناسب تر و افزایش تعداد تاکسی ها کمبود 
خــودرو را جبران کنیم.«رییــس مرکز کنترل و 
نظارت هوشمند سازمان تاکسیرانی شهر تهران با 
بیان اینکه در ساعت پیک ترافیک در هنگام صبح 
و عصر، به یک باره قیمت مسافربرهای اینترنتی به 
شــدت افزایش می باید؛ بگونه ای کــه دیگر برای 
راننده تاکسی، فعالیت در خطوط جذابیت چندانی 
نــدارد، گفت:»مثلا کرایه تاکســی میدان ونک تا 
صادقیه حــدود ۱۲۰۰۰ تومان اســت و اگر یک 
راننده ســه یا چهار نفر سوار کند نهایتا درآمدش 
از این ســفر ۳۶۰۰۰ یا ۴۸۰۰۰ تومان می شــود 
ولی همان موقع یک راننده مســافربر اینترنتی، از 
ونک تــا محدوده صادقیــه را در پیک ترافیک با 
حــدود۱۰۰.۰۰۰ تومان پوشــش می دهد  و می 
بینیم که نرخ دو برابری در ســاعات پیک در بازار 
عرضه و تقاضــا به وجود می آید.« علی پور باتاکید 
بر اینکه فعالیت تاکسی ها در ساعات پیک ترافیک 
برای رانندگان به علت گرفتار شــدن در ترافیک 
افزود:»برای جذاب کردن ســفر  جذابیتی ندارد، 
برای رانندگان و مسافران، تحقیقات و بررسی های 
زیادی انجام شد که نهایتا به گزینه  »شناورکردن 
نرخ کرایه در زمان پیک« رسیدیم. در حال حاضر 
بخشی از  شــهروندان در ســاعات پیک ترافیک 
حاضر هستند مبلغ بیشــتری پرداخت کرده و از 
طریق مســافربرهای اینترنتی، آژانس ها و ســایر 
سرویس های دربستی ســفر خود را تجربه کنند، 
چرا که ممکن است در ساعت پیک، بدلیل سرعت 
پایین در شبکه معابر تهران و گیرکردن تاکسی ها 
در ترافیــک، پایانه ها و خطوط خالی از تاکســی؛ 

فعال بوده و باید زمانی را به انتظار بایستند.«

 2 زنگ ورزش برای دبستانی ها 
در هر هفته

صادق ســتاری فرد، معاون تربیت بدنی و سلامت 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه زنگ ورزش 
از ایــن بعد در دوره ابتدایــی دو زنگ در دو روز 
در هر هفته خواهد بــود گفت:»با توجه به اینکه 
در دوران پســاکرونا قرار داریم، این اقدام افزایش 

نشاط و پویایی  دانش آموزان را در پی دارد.«

دلیل جمع آوری مخازن زباله 
شــهردار تهران نسبت به جمع آوری برخی مخازن 
زباله در ســطح شــهر تهران توضیحاتی ارائه داد. 
علیرضا زاکانی در حاشیه مراسم افتتاح سه مجتمع 
یاورشهر در جمع خبرنگاران در خصوص جمع آوری 
مخازن زباله در برخی نقاط شهر تهران گفت:»بالغ 
بر ۶۰۰ مخزن زباله در حوادث روزهای اخیر آتش 
زده شــده است. در برخی نقاط مرکزی شهر برای 
اینکه از این مخازن برای راهبندان اســتفاده نشود 
تمهید شــد که این مخازن جمع آوری شــوند. در 
حقیقت این کار بــرای مدیریت رفت و آمد انجام 
شده و قطعا در آینده بار دیگر این مخازن به سطح 

شهر بازگردانده خواهد شد.«

 جایزه ملی تعالی محرکی
 برای رشد و ثروت آفرینی 

دبیــر پنجمین جایزه ملی تعالی و نگهداری ایران 
با بیان اینکه امروزه اکثر کشــورهای دنیا با تکیه 
بــر مدل های تعالی، جوایزی را در ســطح ملی و 
منطقه ای ایجاد کرده اند که محرک ســازمان ها و 
کســب و کارها در تعالی، رشــد و ثروت آفرینی 
اســت، گفت:»در کشــور ما نیز این جوایز مورد 
اســتقبال قرار گرفته است و به صورت اختصاصی 
موضوع نگهداری و تعمیرات دارای جایزه است.« 
به گزارش انجمن نگهداری و تعمیرات ایران تحت 
نظــر وزارت علوم، دکتر نویــد نصر دبیر پنجمین 
جایزه ملی تعالی و نگهداری و مدیریت دارایی های 
ایران با اشــاره به برگزاری این رویداد در روز یکم 
آبان ماه در محل پژوهشــگاه صنعت نفت تهران، 
اظهــار داشــت:»تعالی در حوزه هــای مختلــف 
ســازمانی از جمله نگهداری و تعمیرات یک مسیر 
و راه اســت، یک نقطه نیست که با رسیدن به آن 
کار تمام شود، بر همین اساس واحدهای نگهداری 
و تعمیرات همراه با ســازمان خود باید در مســیر 
تعالی گام برداشــته و مدام خــود را با بهترین ها 

مقایسه و حرکت رو به جلو داشته باشند.«

واکنش شهرداری تهران به سرخ 
شدن رنگ آب حوض ها

در روز های گذشته خبر هایی مبنی بر تغییر رنگ 
حوض های تهران به رنگ قرمز توسط یک هنرمند 
ناشناس منتشر شــد که واکنش هایی را به همراه 
داشــت. علی محمد مختاری، مدیرعامل سازمان 
بوستان های شــهرداری تهران در این باره گفت: 
»تغییر رنــگ حوض های تهران صحــت ندارد و 

کذب محض است.«

خبر

همدلــی|  اظهارات ضد و نقیــض درباره 
در  اجتماعــی  شــبکه های  فیلترینــگ 
شــرایطی ادامه دارد که ایران در این روزها 
با محدودیت اینترنت تجربه ســختی را از 
ســر می گذراند. برخی مسدولان امنیتی و 
دولتی می گوینــد که بــرای جلوگیری از 
گسترش ناآرامی ها دسترسی مردم ایران را 
به اینترنت محدود کرده اند، اما واقعیت آن 
اســت که جامعه امروز و به خصوص نسل 
نوجوان عادت به نشســتن پشت لب تاب و 
جســتجو در صفحه گوشــی موبایل دارد و 
وقتی چنین فرصتی از وی ســلب می شود 
گویی بخــش بزرگــی از زندگــی و البته 
فرصتی برای گفتگــو وتعامل با جهان از او 

سلب می شود. 
وزیــر ارتباطــات روز گذشــته و در آیین 
افتتــاح عملیاتی مرکز کنتــرل و عملیات 
ماهواره های ســنجش گفت دو روز اســت 
که محدودیتی درباره اینترنت نداریم؛ فقط 
تصمیمی  فعلا  پلتفرم ها مسدود هســتند، 
درباره اینســتاگرام گرفته نشــد، کسب و 
کارهــا روی پلتفرمی که قواعد کشــور را 

رعایت نمی کنند نروند.
ابهــام دربــاره تصمیم دولــت برای 

فیلترینگ
عیسی زارع پور در جمع خبرنگاران اعلام کرد 
هنوز بــرآورد دقیقی از میزان خســارتی که 
اپراتورهای همراه و ثابت از کاهش پهنای باند 
برایشان ایجاد شده فعلا ندارند اما برنامه هایی 

برای جبران خسارت خواهند داشت.
او در پاســخ به این ســوال که رئیسی گفته 
بود اینستاگرام رو نمی بندیم، اما بست، گفت 
وقتی پلتفــرم قواعد رو رعایــت نمی کند در 

سیاست ها تجدیدنظر می کنیم.
 رویکرد وزیر آموزش و پرورش درباره 

اینترنت
در حالی که بخش مهمی از عملکرد تحصیلی 
دانش آموزان به اینترنت وابسته شده وبه ویژه 
در سه ســال اخیر پس از کرونا این وابستگی 
بیتشــر نیز شده اســت، موضوع شبکه های 
اجتماعی روز گذشــته نیز مــورد توجه وزیر 
آموزش و پرورش هم قــرار گرفت. موضوعی 
که البته ســلبی بــوده و نه ایجابی و نشــان 
می دهد کــه او نیز بــا محدودیت های اخیر 

فضای مجازی چندان مخالف نیست.
 یوســف نــوری گفت:»هــر ســاعتی کــه 
دانش آموزان از درس جا بمانند ضرر کرده اند، 
امروز دشــمن در پــی غیرحضــوری کردن 

آموزش است.«
او گفــت:» دانش آموز ما در فضای مجازی در 
هر ثانیه فرصت های زیادی برای آموزش را از 
دســت می دهد و برنامه ریزی دشمن بر روی 
همین مســأله و حضور گسترده دانش آموزان 

در فضای مجازی جهت فرصت سوزی است.«
کلیدواژه  بــا  محدودیت  پی گیــری   

اینترنت ملی
این محدویت ها معمولا با کلیدواژه »اینترنت 
ملــی« پیگیری می شــود. مســاله ای که در 
روزهای اخیر از ســوی برخی از مســئولان و 
نیز پیگیری شد.به طوری که  وحتی روحانیون 
آیــت الله علیرضــا اعرافــی در خطبه هــای 
نمازجمعــه قم، در این بــاره گفت: »دولت و 
مجلس در بهره برداری زیر ســاخت اینترنت 
ملی قوی و پرســرعت و پاسخگو زمان بندی 
مشــخص کنند تا اجازه فتنه انگیزی از فضای 
مجازی کنونــی گرفته شــود.«اعرافی اضافه 
کرد:»انقلاب اســلامی از ابتدای شکل گیری 
شــاهد بزرگترین نوع از تحریم  و جنگ رسانه 
ای بوده ولــی موفق بیرون آمده و آنها خواب 
تسلیم و شکست ایران را به گور خواهند برد.«

وی گفت: »بی جهت اختاپوس رســانه ای دنیا 
متوجه جایی نمی شــود و آنها میلیاردها دلار 
برای نابــودی جایی هزینــه نمی کنند، علت 
ایــن هزینه میلیاردهــا دلاری و راه انداختن 
پیچیــده ترین جنــگ ترکیبــی بخاطر این 
اســت کــه در ارزش هــای انقلاب اســلامی 
خبرهایــی وجود دارد که آنها از آن در هراس 
هستند.«خبرگزاری فارس نیز به نقل از برخی 
کاربــران خود اعــلام کرده اســت که هرچه 
زودتــر باید اینترنت ملی فعال شــود. فارس 
در این باره نوشــت:» با توجه به اغتشاشــات 
و آشوب های اخیر که منشا همه آن ها فضای 
مجازی اســت و تحریک معاندین در این فضا 
برای به خیابان کشــیدن مردم و به شهادت 
رســاندن افســران نظامی و به آتش کشیدن 

اموال بیت المال و شــعار های غیر ارزشــی به 
وضوح مشــاهده می شود. لذا اینجانب جمعی 
از هموطنان دلسوز و انقلابی از رئیس جمهور 
محترم و دســتگاه های ذیربط تقاضا داریم که 
بودجه کافی در اختیار پیام رسان های داخلی 
قــرار دهید و از آن هــا حمایت کافی به عمل 
آورید و از مردم و مســئولین بخواهید که به 
یکی از پیام رسان های داخلی مراجعه کنند تا 
بار دیگر شاهد تحریک مردم توسط معاندین و 
اغتشاش و سیاه نمایی اوضاع کشورمان توسط 
این قشر نباشیم. در ضمن از شما می خواهیم 

که اینترنت ملی را زودتر فعال کنید.«
 واژه ای به نام اینترنت ملی نداریم

موضوعــی کــه البته بــا مخالفت »خســرو 
ســلجوقی« مشاور ســابق وزارت ارتباطات و 
عضو هیئت عامل سازمان فناوری و اطلاعات 
مواجه شده است. او درگفت وگو با تجارت نیوز 
گفت:» »واژه ای به نــام اینترنت ملی نداریم؛ 
همچنین شــبکه ملی اطلاعات و یک شبکه 
داخلی کشــوری. نام اصلی آن اینترانت است. 
در بســیاری از این مســائل چنین شفافیت 
وجود ندارد، حتی مواقعی که شفافیت وجود 
دارد عدم صداقت در زمان گذشــته، موجب 
می شود که جامعه مفهوم اصلی آن را نپذیرد.«

ستجوقی افزود:» در دنیا ۱۳ هاب وجود دارد. 
هاب ها به این صورت عمل می کنند که وقتی 
می خواهید چیزی را بفرســتید مثلا به هاب 
سوئیس می رود و از آنجا می آید و  هزینه زمان 
و ارتباط دارد. حالا کشورهایی که می خواهند 
بهره وری را بالا ببرنــد می گویند چرا به هاب 
سوئیس دیتا را بفرستیم و برگردد؟ در حالی 
که می توانیم مستقیم از داخل خود کشور این 

اقدام را انجام دهیم. ایــن موضوع در دنیا به 
نام اینترانت مطرح اســت و همه کشــورها و 

شرکت ها هم از آن استفاده می کنند.«
وی ادامــه داد:» در کشــورهایی مثل ایران، 
کره شــمالی، چین و روسیه به خاطر مسائل 
ایدئولوژیکی که دارند ایــن موضوع به قدری 
تقویت شــده  و متفاوت است.شــبکه داخلی 
می تواند از داخل یک اتاق یا یک ســاختمان 
شروع شــود تا به یک شــبکه در کل کشور 
برســد. به این خاطــر کلمه ملــی را رویش 
می گذارنــد که جایی بــه نام دولــت آن را 

مدیریت، هدایت و راه اندازی می کند.«
بســنده  داخلی  اینترنت  به  ایرانیان   

نمی کنند
این موضــوع اما مــورد توافق همــه افراد و 
چهرهای جامعه نیســت و در روزهای گذشته 
در فضای مجازی نیز بازتاب وســیعی داشت. 
طبیعی اســت که کاربران فضــای مجازی از 
این محدودیت ها در رنج باشند و با آن موافق 
نباشــند، اما در میان چهره های علمی کشور 
نیز این شــیوه برخورد با اینترنت مورد انتقاد 
است.روز گذشته رسول جعفریان، پژوهشگر و 
استاد دانشــگاه تهران در واکنش به وضعیت 
کنونی اینترنت در داخل کشــور نوشت:» قوم 
ایرانی چنین نیست که به اینترنت داخلی آن 
هم با ضعف علمی و محتوایی که در کشــور 
هســت، بســنده کند. با ایجاد محدودیت در 
نت، ممکن اســت به تصور خودتان، مشکلی 
را مقطعی حل کنید، اما بذر ناامیدی را بیش 
ازپیش درمیان نســل جدید خواهید کاشت. 
فشــار زیاد، انفجار و فرار مــی آورد. باید فکر 

دیگری کرد.«

محدود کردن اینترنت فرصت است یا تهدید؟ 

ایجاد محدودیت با کلیدواژه اینترنت ملی

همدلی| توسعه و گســترش صنعت ساخت و ساز در پایتخت 
باعث شــده اســت که پســماندهای ســاختمانی و نخاله های 
عملیات های عمرانی، بخش عمده ای از پسماندهای شهر تهران 
را بــه خود اختصاص دهد. این پســماندها علاوه بر هزینه های 
بســیار برای دفع آن عواقب نامطلوبی را نیز برای محیط زیست 

نه چندان سالم تهران در پی دارد.
آن گونــه که »مهدی عزیــزی«، مدیرعامل ســازمان مدیریت 
پسماند شهرداری تهران گفته است روزانه ۲۳ هزار تن پسماند 
ســاختمانی در پایتخت جمع آوری می شــود. البته این آمار با 
آمار دو ســال پیش  این ســازمان فاصله معناداری دارد. سال 
۹۹ »مهدی احمد مهرابی«، معاون وقت پسماندهای ساختمانی 
و عمرانی ســازمان مدیریت پســماند شــهرداری تهران گفته 
بود:»روزانه بین ۳۳ تا ۳۵ هزار تنُ نخاله ســاختمانی در تهران 

تولید می شود.«
گفتنی اســت نخاله های ســاختمانی به پســماندهای حاصل 
از ســاخت و ســاز، تخریب اماکن، ســاختمان های فرســوده، 
گودبرداری، خاک برداری، تعمیر و نوســازی، آســفالت معابر، 
حفاری های مربوط به تأسیســات شــهری و هر گونه پسماند 
حاصل از فعالیت های عمرانی و ســاختمانی مشتمل بر خاک و 
مخلوط حاصل از خاک برداری، شیشــه، بتن، ملاط، گچ، خاک، 
کاشی، سرامیک، ماسه، سیمان، قیرگونی، سنگ، آجر، موزاییک، 
تیرچه سقفی، شیروانی، چوب و سایر پسماندهای مشابه اطلاق 

می شود.
نخاله های ســاختمانی در ظاهر بی اثر اســت و به نظر می رسد 
به اندازه مواد زائد دیگر مشــکل زیست محیطی ایجاد نکند. اما 
برخلاف این تصور، حجم زیاد نخاله های ســاختمانی مشــکل 
عمده ای را برای بســیاری از شــهرها از جملــه تهران از لحاظ 
کاهش ظرفیت، محل های دفن و بر جای ماندن دیگر مواد زائد 

ایجاد می کند.
براساس گزارش های مسئولان شهرداری تهران، در حال حاضر 
پسماندهای ساختمانی تولید شده در شهر تهران حدود ۱۷ هزار 
تن به مرکز پردازش و دفع پسماندهای ساختمانی آبعلی ارسال 
و پذیرش می شــود.۳۰۰۰ تن در مجتمع پردازش آرادکوه برای 
دفن و پوشش پسماندهای برگشــت ناپذیر یا ریجکتی خانگی 
اســتفاده می شود. ۳۰۰۰ تن پســماند دیگر در گودهای مجاز 

سطح شهر تهران ریخته می شود.
 افزایش جمعیت؛ عامل تولید نخاله های ساختمانی 

یک کارشــناس ارشــد عمران و فعال محیط زیســت در مورد 
چرایــی افزایــش نخاله های ســاختمانی پایتخــت به همدلی 

گفت:»در چندســال اخیر به خاطر بیکاری و مشکلات زیست 
محیطی مهاجرت به تهران راز سراســر کشور به تهران افزایش 
پیدا کرد و طبیعتأ این جابه جایی انســانی باعث افزایش بی رویه 
جمعیت این شــهر شــد. با افزایش جمعیت ساخت و سازهای 
عمرانی و ســاختمانی، همچنین تخریب و مرمت ساختمان ها، 
نیز گســترش قابل توجهی پیدا کــرد و به تبع آن میزان تولید 
نخاله های ســاختمانی نیز به نحو چشم گیری افزایش یافت، به 
نحوی که اکنون می توان نخاله های ســاختمانی تولید شده در 
پایتخت را به عنوان یک معظل و چالش این شهر از آن نام برد.«

علی عباســی با اشــاره به تاثیر منفی متریال های ساختمانی از 
جمله بتن در محیط زیست گفت:»مصالح ساختمانی که شامل 
پکیچی از )ســیمان، آجر، بتن و ...( اســت برای محیط زیست 
می تواند یک تهدید باشد، اما در این میان می توان بتن را مضرتر 
توصیف کرد، چرا که  صنعت سیمان و بتن سهم ۵ درصدی در 
تولید گاز دی اکســیدکربن که یک گاز گلخانه ای است، دارد. از 
ســوی دیگر، اجرای بتن آب بر است و برخی از آمارها می گویند 
برای اجرای هر مترمکعب بتن  در حدود ۲۰ درصد آب شیرین 

نیاز است.«
وی ادامه داد:» بتن حتی زمانی که به صورت پســماند و نخاله 
ساختمانی باید دور ریخته شود نیز برای طبیعت و محیط زیست 
آسیب زاســت چرا که دورریزی بدون بازیافت این متریال، باعث 
افزایش ph خاک می شــود وســطح pH خــاک معیاری برای 

سنجش اسیدیته و قلیایی بودن خاک است.«
عباســی ادامه داد:»بدیهی است قلیایی شدن خاک یک نگرانی 
زیســت محیطی اســت. چون خاکی که قلیایی می شود مواد 
مغذی خاک را برای گیاهان، غیر قابل جذب می کند و همچنین 
بیشتر مواد مغذی گیاه زمانی که خاک خیلی اسیدی یا قلیایی 
باشد حل نمی شــود. همچنین با افزایش pH سرعت فرسایش 
ســنگ ها و در نتیجه تولید خاک کاهش پیدا می کند. علاوه بر 
این مضرات، بارش باران و شســتن بتن ها خطر آلودگی آبهای 

زیرزمیی را نیز به دنبال دارد.«
 بازیافت؛ راهی برای کاهش تاثیرات زیســت محیطی 

نخاله ها
این اســتاد دانشــگاه بازیافت مصالح و نخاله های ســاختمانی 
را اقدامــی مفید در راســتای کاهش تاثیر منفی پســماندهای 
ساختمانی دانست و گفت:»بازیافت زباله های ساختمانی ضمن 
این که از اتلاف انرژی و منابع جلوگیری می کند از تاثیرات منفی 

آن بر محیط زیست نیز می کاهد.«
عباسی ادامه داد:»بازیافت ضایعات ساختمانی اکنون در بسیاری 
از کشــورها به ویژه کشورهای توسعه یافته بسیار رایج است، چرا 
که اســتراتژی کشورهای پیشرفته، استفاده کمتر از منابع  و در 

مقابل استفاده بیشتر از مصالح بازیافتی است.«
این فعال محیط زیســت با اشــاره بــه نرخ پاییــن بازیافت 
دورریزی هــای ســاختمانی در ایران گفت:»بــا وجود این که 
مطالعات نشــان می دهد که اســتفاده از مصالــح بازیافتی در 
ســاختمان  های فلزی به کاهش ۷۴ درصــدی مصرف انرژی، 
کاهــش ۹۰ درصدی مصــرف مصالح، کاهــش ۴۰ درصدی 
مصرف آب در فرایند ساخت و ساز و کاهش ۹۷ درصدی مواد 
معدنی منجر می  شــود، اما این مهم در کشور ما هنوز چندان 
مورد توجه قرار نگرفته اســت. البته آمار رســمی قابل استناد 
نیزدر این باره در کشــور ما وجود ندارد، اما برخی از آمارهای 
غیررسمی حاکی از آن اســت که میزان بازیافت پسماندهای 
ساختمانی در ایران طی سال  های گذشته، حتی به یک درصد 
نرسیده است. این در حالی است بر اساس برآورد انجمن  های 
ساختمان  سازی سبز دنیا، ۹۵ درصد زباله  ها در یک ساخت  و 

ساز معمولی قابل بازیافت است.«
وی به تاثیر نخاله های ســاختمانی در بــروز پدیده گردوخاک 
پرداخت و گفت:»انباشت پسماندهای ساختمانی در حجم وسیع 
در اطراف شــهرها می تواند به پدیده آلودگــی هوا و ریزگردها 
دامن بزند. چرا که پســماندهای ساختمانی هیچ گونه دانه بندی 
و اســتحکامی ندارند و به راحتی در معرض فرســایش  باد قرار 
می گیرند، بنابراین می توانند تولید ریزگرد کنند و به کانون تولید 
گردوغبار در شــهر تبدیل شوند و ســلامتی شهروندان را دچار 

مخاطره کند.«
عباســی افزود:»به تمام مشــکلات زیســت محیطی زباله های 
ســاختمانی، باید تاثیر آن بر چشم انداز طبیعی شهر نیز اضافه 
کرد. نخاله های حاصل از کارهای عمرانی می تواند چشــم انداز 
طبیعی شــهر و پیرامــون آن را به هم ریختــه و از نظر بصری 
منظری زشت و کریه از شهر و ورودی های آن را نمایان سازد.«

همدلی در گفت وگو با یک کارشناس محیط زیست شهری بررسی کرد؛

تهران در محاصره پسماندهای ساختمانی


